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Rosina Lajo, 
Rosina Lajo ha dedicattota la seva vida a Tensenyament i a l'institut Jaume Viceng 

Vives de Girona, que fa unes décades era l'institut, en majúscules. En va ser profes-

sora durant trenta-sis anys. Va connengar a exercir-hi el 1960, quan estava situat al 

carrer de la Porga; va viure'n el trasllat a la seu actual de les Pedreres i es jubila com 

a directora del centre, després de la commemoració del 150é anlversah de la seva 

fundado. Va teñir un pas fugag per la política, pero en un moment crucial: va ser 

diputada entre 1977 í 1978, a les Corts Constítuents, formant part de la candidatura 

socialista per Girona que va encapgalar Ernest Lluch. El seu pis convida el visitant a 

xafardejar lleixes i parets. Viu rodejada de llibre i obres, moltes de les quals d'artistes 

que son o han estatannicsseus: Paco Torras Monsó, Emilia Xargay, Danés Jordi, Enric 

Marqués, Lluís Perpinyá o Lluís Bosch Martí. 

-Va arribar a Girona l'any 1960. Quina 
impressióenvatreure? 

-La Girona deis fiO es una ciucat trista 
i provinciana, una Girona grisa i 
negra, com dcien en Qust Manuel] 
Casero, [JaumeJ Guillanict, [Narcis-
Jordi] Aragó i [Pius] Pujades. Es una 
cÍLitat mole tancada, on al vespre la 
gene es queda a casa a veurc la tclcvi-
sió. Túnica que hi havia. De leí, cni 
sembla que era una prolongació en 
petic del que ha havia viscuc a Valia-
dolid, que, toe i ser inolt mes gran 
que Girona, cambé era relaCivament 
pctica, i també eni una ciucat domi
nada per aqüestes forces obscures, 
tancada, amb molt de capella i moÍt 
de convent. A mes, jo era mole jove i 
quan s'és jove es té tanta capacitat 
d'adaptació i t'ho mires tot amb uns 
ulls tan oberts! A Girona ni'hi va dur 
la feina del meu niarit, pero de segui

da vaig enti'ar a Creballar a l'institut, 
que encara estava al carrer de la 
Forca. Vaig venir amb una carta de 
presentació per a mossén Manuel 
Fuentes que em va fer Carme Serra-
llonga, que havia estat directora de 
l'institut-Escola creat per la Generalí-
tat durant la H República, i llavors 
dirigía l'escola Isabel de Villena, un 
jo havia donat classes, a Barcelona. 
Va coincidir que buscaven una lli-
cenciada en historia i tot va resultar 
extrcmament |-acil. Quan Fhiscoria-
dor Santiago Sobrequés, que alesho-
res era director de l'institut, em va 
rebre, es va entusiasmar: «No m'ho 
puc creureo, em va dir. «Tetiíem un 
problema gravíssim que no sabíem 
com resoldre. i esperaveni trobar un 
professor d'história amb candeletes». 
Vaig ctitvar-hi i vaig donar-hi classes 
durant trenta-sis anys. En tot aquest 
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LLUÍS FREIXAS 

Fofos; PERE DURAN 

la passió per rensenyament 
temps he fet grans amics. Avui , 
Gironn ¿s una ciutat que ha canviat 
moltíssim i que cm té L'iuiiuorada. 

-El canvi de üengua no accentuava les 
possibles diferencies? 

—Altishiircs es pnrlava poe cátala. Hi va 
liaver la proliihició i Vús de h llengu;i 
es rcduTa a les relacions ¡nterpersonals, 
a casa. La llengua catalana no tenia 
presencia a la vida pública. [.")esprés, 
em sembla que també hi v;i haver mi 
cert abandó de dctenninats seciors. Jo 
vaig teñir la imniensa sort que. qnan 
em vaig casar, abans de venir a Giro-
na, ens vam instablar a Barcelona i 
vaiy; assistir a classes del mcsti-e Caries 
Riba, tiuc era una personalitat venera
da, que despertava multa admir;KÍó. 
Es una forma pr¡vile!í;iada d'introduir-
sc en la cnlciira i la ¡iteratiira catalanes. 
Eren unes rennions cminentment 
liceraries amb mole poca gent. De íct, 
les chisscs es feieii per ajudar Riba 
económicament, Eli era un lióme que 
vivía per la litenitura i poc donat a les 
qüestions practiques. Amb la seva 
dona, Ctementina Arderiii, fbrmava 
un tandejii molt especial. Clementina 
Arderiu era una pcrsonalicat també 
molt atipica. Era un matrimoni de 
dufs persones completament cnamo-
rades de la p;iraula. 

-Quan va arribar a Girona va entrar com a 
professora a l'institut i ja no va deixar-lo 
fins a la jubilació. Quin record en té? 

-Per a mi rinstitut és vital. Hi he tin-
gut una relació :ibsolutanient inouoga-
mica, Des del principi ja vaig teñir 
molta sort amb les persones que vai^ 
trobar-hi. Recordó el senyor Joaquim 
Florit. catedratic de Ilatí, que també 
n'havia estat el director entre 1943 i 
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De Valladolid al Vicens Vives 

Rosina Lajo Pérez (Valladolid, 1931) 
va arribara Catalunya l'any 1954, 
quan es va casar amb Joan Dolerá 
Ibáñez, després de Ilicenciar-se en 
filosofía I lletres per la Universitat de 
la seva clutat natal. InstaMada a 
Barcelona en els seus primers anys 
de matrimonl, es va traslladar a Giro
na perqué 11 va portar la felna del seu 
marlt, pero immediatament es va 
incorporar a l'equíp docent de l'lnsti-
tut de Girona, que aleshores estava 
dirigit per Thlstoriador Santiago 
Sobrequés. Prafessora de geografía, 
historia i historia de l'art, ha exerclt la 
seva professió en aquest centre 
durant 36 anys, fins a la jubilado, 
l'any 1996. Va formar part de la can
didatura gironina del PSC-PSOE que 
va concórrer a les primeres eleccions 
generáis, l'any 1977, en el número 
dos, i va ser diputada entre 1977 i 
1978. Ha publicatels Ilibres Léxic 
d'art (Akal, 1993), del qual és coau
tora amb José Surroca, I La Constitu
ción española de 1978 (Akal, 
1983). Ha afirmat que va participar 
en política per "imperatiu étic, en 
uns anys en qué calla prendre par-
titii, sensetenir-ne vocació. Assegura 
també que está enamorada de la 
seva professió I parla deis alumnes 
anomenant-los, en general, «els 
nois». Hauria preferit retardar una 
mica la jubilado, pero ara es consi
dera "rica en temps" i es dedica a 
viatjar, llegir i fer «una vida plácida». 

1 yCif), abans de Santiago Sobrequés. 
Era un personatgc singular, un gran 
enamorat del llatí i un gran enaiiiorat 
de l'ensenyament, que escimava molt 
cIs nois i tenia grans aptituds docents. 
Solía dír que en Iloc de cobrar un sou, 
ell hauria d'haver pagac per teñir el 
privilegi de donar classes. Era un home 
líomrient, amb un gran scntít de 
l'huinor, nialgrat que la vida el va trac-
Car mole malament. Ja he parlat de 
mossén Fuentes, que cxercia de pro-
fessor de grcc, i també era un honie 
extraordinari. Recordó perfeccament 
que quan m'hi vaig presentar estava a 
la clínica Muñoz, d'on era el capellá, 
llegint Le Monde. De Santiago Sobre
qués, que en podria dir? Tanibé hi 
havia Enríe Miranibell, que després va 
ser el primer director de la Casa de 
Cultura de Girona, que és un honic 
niagnífic, un auténtic cavaller. Jo era 
forfa jove, havia admirat mole algún 
deis nieus professors, i arribar aquí i 
incorporar-me a un equip d 'ense-
iiyanLs em va semblar una nieravella. 
Tota la nieva carrera docent l'he exer-
cida al Vicens Vives. No he conegut 
cap altre institut i quan em vaig jubi
lar, s'hi bagues pogut. encara m'hauría 
mantingut en actiu un temps niés. He 
estimat molt els nieits companys, els 
meus alumjies i la meva professió, Es 
el meu gran Haver. 

-Com era aqueíl Institut? 
-Estava molt depauperat, fins al punt 
que en alguna finestra en Iloc de 
vidre bi havia im tros de cartró, pero, 
al niateix temps, teníem un instru
mental de primcríssima classc, tant en 
ciéncíes naturals com en laboratori de 
física i química. Hi havia coses que 
son joies, com els mapes del cartograf" 
Justus Perthus, que cstaven coMocats 
en un arniari fet exprés, de manera 
que es podien pujar i baixar. Son uns 
mapes exquisits, una de les jotes que 
es conserven de l'antic institut. 

-A mes deis canvis físics de l'edifici i de 
la multiplicació de centres de secunda
ria, vosté ha viscut també un canvi molt 
important en les relacions entre profes
sors i alumnes. Com el valora? 

-Els aknnncs d'alesbores creií uioít 
mes disciplináis i la relació entre 
professors i alumnes molt mes jerar-
quitzada, com és lógic. perqué la 
societat, en general, era molt mes 
disciplinada. No han canviac només 
les relacions entre professors i alum
nes, han canviat les relacions entre 
els adults i els nens. Un ainic arqui-
tecte em deía fa poc: «Mira quina 
mala sort he tingut: quan era un nen 
i o b r i a la nevera e m d e i e n " n o 
toquis aixó, que és per al papa", i 
ara em diuen "no toquis aixo, que 
és per al nen"». Els nens son els reís 
de la casa i els adults fcm gairebé el 
que els nens volen. Evidentment, a 
part que s'ha massificat l 'ensenya-
ment, en els vells temps la tasca del 
profcssor era molt mes fácil. Alesho
res quan un professor castigava un 
nen a sortir mes tard, per exemple, 
els pares hí anaven a interessar-se peí 
problema, a veure com podien aju-
dar i també a agrair la seva actuació 
com a educador. La relació era molt 
versallesca. Ara hi ha pares que 
defensen el ncu de manera primitiva 
i unilateral. Hi ha casos i excep-
cions, i també nois magnífics, és 
ciar, pero, a grans trets, vivim una 
relaxació de tipus general, una pér-
dua de les formes de cortesía, tot i 
que potser ara les podrem anar recu
peran t. 

-Creu de veritat que hi ha indicis d'una 
certa recuperado? 

-Cree que hi poden ser. En el nostre 
país, per desgracia, el que patíssim 
una dictadura va fer que es veiés la 
disciplina com un signe reaccionari i 
aixó explicaría que sigueni tan per-
missius, ñns a l'extrcm que, en els 
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«Ara els nens s'han convertit en els reís 
de la casa. Hi ha pares que els defensen 

d'una manera primitiva i unilateral» 

anys ác l;i tninsició, es polititzés cot, 
toe; fins les coses mes senzilles, com 
podría ser una qüestió sobre l'aparca-
ment en un centre educatiti. A l'ins-
Citut es va sotmetre ;i votació si es 
podia reservar una zona perqué els 
professors hi deixessin els cotxes. 
Aixó es considerava proi^rcssista i 
d'esqtierrcs, perqué si es reservava un 
espai per a professors sense sotmetre-
ho a votació discriininávem els aluiii-
nes, i ens indica fms a quin pune 
havíem polititzat la vida. És ciar que 
era una estupidesa, i que avui veicni 
ciar que els professors son adults, que 
romanen al centre, que van carregats 
amb material que necessiten per a la 
classe, i qvie els estudiants son jove-
nets, pero hi havia aquest esperit 
igualitari artificial. 

-No li sembla que els joves obtenen 
drets cada vegada mes aviat mentre 
que es retarden els deures i les res-
ponsabilitats? 

-Potser perqué ek nens son un bé 
escás... 

-Un bé escás? Teñir filis és qüestió de 
voluntat... 

-Sí, és una qüestió de voluntat, pero 
que significa un sacrifici i costa 
dincrs. És un acte de generosicat molt 
gran. Costa molt realitzar-se indivi-
dualment i alhora dedicar prou tenips 
ais nens. Avui una familia anib tres 
filis és una familia nombvosa. I d'altra 
banda, la vida s'ha prolongat moltís-
sim. Esteni a prop de viure cent anys. 
Natura ln ient la infantesa s'ha de 
retardar i la ¡oventut també s'ha 

d'allargar. per aixó, potser, la joven-
tut és un bé en al(;a. Ara sembla que 
tots vulguem ser joves i una de les 
industries mes potents és la industria 
deis artificis per perllongar la joven-
tut, per fer-nos semblar mes joves del 
que soni en realitat. És la síndrome 
de Peter Pan. 

-Potser la joventut es perllonga i ens 
casem mes tard, pero ais 45 anys els 
treballadors ja es troben en una edat de 
rísc I en peni! d'haver quedat técnica-
ment desfasats. No és contradlctori? 

-La caiguda del ninr de lierün i la 
desaparició de la Unió Soviética han 
niarcat una fita histórica. Sense posar 
en dubte els efectes beneficiosos que 
pugui haver tiniz;ut per ais pa'i'sos de 
l'Est. a partir de la eaiguda del innr L-1 
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capitalisme no te líniits, s'ha tornac 
salvatgc i exigeix cada vegada niés al 
creballador, i a mes li posa Ii'mits arci-
ficiiils. El nicrcat laboral demana un 
treballndor cada vegada mes jove i 
albora cada vegada mes experimencat, 
sensc donar-li opció d'adquirir aques
ta expetnencia: és una lógica excrema 
que busca la quadratura del cercle. 

-I des que el capitallsme ha guanyat la 
partida definltlvament, l'esquerra vlu a 
la deriva? 

-Jo cree que des d'aícsbores vivim en 
un cert marasme. Els socialistes, o els 
que tenim una incUnació o una idea 
del socialisme complctament compa
tible amb el capitalisme, hem de ges
tionar niolt bé aquesta idea incentant 
ser\'ir una mica de parapct ais treba-
lladors. que probablement tampoc no 
els bauríem d'anomenar així. Pero, 
vaja, el capitalisme s"ba endut el gat a 
l'aigua completanicnt. El capitalisme 
i la mundialització permeten que una 
minoria privilegiada eontinuí viviut 
d'una tonna niolt difereut de la resta 
deis bunians. Em sembla que la pro-
porció no ba variat, el que ha canviat 
és el grau de desenvobipament. 

-Aixó també deu fer callar consciéncies, 
SLiposo. Qui mes qui menys té cotxe, 
ordlnador, vacances i, potser. una mica 
d'ansietat, pero dona el sacrlfici per bo. 

—Si. En aquesta época que vivim, 
a Europa, les reivindicacions que 

apareixL'n sóu, en certa manera , 
menors: uns punts d'auginent deis 
salaris, millores d'horaris per ceñir 
mes cemps lliure, pero ja no hi ha res 
urgent ni tan vital per Iluitar en 
aquest mon com quan els nens 
empeuyien vagonetes a les mines ais 
cinc anys i el capella des de la crona 
deia: «En aquest poblé, quan els nens 
s'aguanten drcts ja poden treballar i 
es guanyen el pac Aixó era aberrant, 
pe ro passava; parlem deis segles 
XVIII o XIX. El món ha eanviat 
mole i per bé, malgrat tots els nial-
grats. En el primer món, és ciar. 

-Vosté va ser molí crítica amb la reforma 
educativa. Com va viure el procés? Els 
seus darrers anys de docencia, entre la 
reforma i la relaxado de les formes de 
qué padávem, ¿van ser mes difíclls? 

-Ara ja ta uns anys que no exer-
ceixo i no sé tant com están les coses, 
pero peí que m'arriba bi ha bague 
canvis molt substanciáis. Abans a 

riustitut hi havia els nois que volien 
estudiar i, per tant, sMiavia fet una 

selecció; ara hi van tots i la qualitat 

del grup no pot ser la mateixa. Abans 

bi eren aquells que tenien interés en 

els estudis i ara hi son els que teñen 
interés en els estudis i els que no. A 

mi em sembla que se'ls hauria de 

mantenir st'parats, perqué hi ha nois i 
noies que hi van tan forfadament 

que. si abans parl.ivem del dret a 

l'ensenyament, ara hauríeni de veure 

si podeni salvar el drec a aprendre. 
N o es pot estar en contra de la 
democratització de Tensenyament, 
pero no es pot confondre la demo
cratització de l'ensenyament amb la 
igualado deis ahimnes. ¿Com podem 
tractar igual els adults i els nens o 
com podem cractar igual els aUnnnes 
que son exccMentíssims en matemá-
tiques i els nens que teñen dihculcats 
o que estudien for^adament? S'ha de 
Cractac i formar els nois segons la seva 
voluntac i segons la seva inteMigén-
cia, i aixó no cé res a veure amb con-
dicions e c o n ó m i q u e s ni socials. 
Qualsevol altra cosa és una utopia, 
simplement. Pero, jo , en concret, he 
estac mole afortunada en aquest sen-
tit, no sé si perqué sempre he tingut 
mole poca veu o perqtié m"he estimar 
molt els nieus alunmes i mai no he 
tingut cap problema personal amb 
clls, N o he hagut d 'expulsar mai 
ningú de classe ni en els vells temps 
ni els darrers. Jo cree que els alunmes 
s'han sentit bé amb mi, i deu haver 
eseat una qüestió de sore, que cinc 
poca veu, i aixó els calmava |somriu|. 

-Manta relacló amb algún antlc alumne, 
potser amb algún deis que després ha 
destacat en algún camp? 

-S í , em coneinuo relacionanl amb 
algún alumne i ens veiem una vegada 
al mes o així, sobreeot amb els que 
sMiaii dedicat a Tensenyanient. He 
tingut alumnes, a mes. que han desta
cat i han tingut tra)ectóries brillants, 
com l-'ia liosch (actualmene delegada 
del C'rovern de la Cieneralitat a Giro-
na), l'alcaldessa de Girona, Anna 
Pagans, l'exministra Anna liirulés.,. 

-Devia ser una alumna brillant, pero ara 
ideológicament no coincidirlen gaire. 

-Era brillant, sí. Pero sobre les evolu-
cions polítiques, amb el pas del temps. 
el que m'estranya és que algú siguí 
comunista. Com es poc escar en un 
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«Jo no he hagut d'expulsar mai ningú 
de classe, ni en eis vells temps ni en 

els darrers; he estat molt afortunada» 

paitit qiiL' es csscncialniciic iiinrx!sc;i? 

L"objcctiu di'l ni.irxisnic cr;i l;i c o n 

questa de i'Estac per ni i-epLirtiiiienC. 

Qu i hi pot creiire iivui. en aixó? Es un 

inipossible. Pnc encendre una vineiila-

eió sentimental, pero ideológica, ja no. 

-La socralització de rensenyament també 

ha contribuit a fer de la universitat una 

fábrica d'aturats. Com es pot fer perqué el 

nivell de formació deis ciutadans no acabi 

en una frustració perqué s'han generat 

expectalives que no es cotnpleixen? 

-Ni> ho sé. Aiiuesta és la p regunta 

del niilió. i no sabria pas coni es pot 

iX'soldrc. El fet q n e la ííent aceedeiNÍ 

;iinb mes faeilitat ais estndis, que bi 

haiii moka gent \\ les nniversitats, eni 

Mcnibla fonuidable i, coni a prineipi, 

esta molt bé. U n a altra cosa és la rea-

litzneió practica, i potser seria c o n v c -

iiieiit tenir ensenyaniei i ts niés aviac 

c o m p e n s a t o r i s i Cambé batu-íem de 

ser mes exigents en la nniversicac. 

-Qué li ha deixat el seu pas per la política? 
- R e c o r d ó el pas peí Congrés coin un 

fet m o l t e n r i q u i d o r , p e r o n o t inc 

vocac ió pol í t ica . S i m p l e m e n c m ' b o 

van demanar i en aquell momenc eni 

va semblar opor tú . El meu pas per la 

política va ser mole breu, pero eren 

LUIS luonicnts crucials. D'entrada, que 

m'eleiiissin eni va semblar bonorab i -

lissim. Ale^hores volíeni resoktre tots 

els problemes . Ércm com iiens a m b 

sabaces noves. Era un m o m e n t de gran 

optimisme, de gran esperanza, b.ivícm 

d'acaronar la lluna. Aixó d'una banda. 

D e l'altni, recordó els inconvenients 

de les añades i vingudcs de Madrid i, 

sobretoc. el gi-an inconvenient era que 

campoc no sabícm com posar~nos-bi i 

q u e toe es d i r ig ía m o l t des de les 

ciipules deis partits. Estavem pendencs 

deis diaris per veure tín es deeancaven 

les coses, perqué no sabíem gaire bé 

cap o-[-i anavem, qué os podria aconse-

guír, ni a qué s'bauria de renunciar . 

Ara bé , si mi ren i aquells anys i bü 

anali tzem en con jun t pensó q u e ho 

vam fer bé . que ho va fer bé el poblé, 

vaj.i. Q u a n es van convocar eleccions, 

el poblc, qne té la sobirania, va saber 

c o m Icr -ho i va saber escollir. tot i 

que eiis bi jugaveni molt. H o va saber 

tl'r quan va sortir pres ídent Ado l to 

Suárez. Un segon pas, que també va 

generar un gran optimisme, va dur el 

socialisme al G o v e r n . A Tetapa final 

del soc ia l i sme, q u e tots r c c o r d e m , 

a m b el procés de descomposició que 

va patir, el poblé va tomar a cncertar i 

el va enviar a ropos ic ió . 

-Una persona de conviccions socialistes, 

encara que fací anys que hagi deixat la 

política activa i la militáncia, com viu un 

procés com aquell? 

- V a ser molt LIIU". n u r a m tin temps 

s"intenta resistir pensant q u e tot po t 

ser infundat, es pensa en les enveges, 

en les males arts de r o p o s i c i ó , pero 

f i n a l m e n t es p r o d n e i x u n a g r a n 

decepció que et pot dur a Tacracisme, 

a pensar que tots son igiials. Pero j o 

espero que aquest període d 'oposició 

hagi regenera t el socialisme. Ara és 

u n al t re m o m e n t d ' o p t i m i s m e . A 

veure quant ens dura T espera ni; a. 

-€om veu ara els vuit anys de govem del 

PP? Li sembla que hl hagi hagut un 

retracés? 

—Els pr imers quat re anys de g o v e m 

del PP eren els que els corresponien. 

Els altres quat re van ser mol t nega-

tius. Sembla que bagin servil per des

pertar vt'Hs dimonis . 

-Ho diu perqué la qüestió deis naciona-

llsmes i l'autogovern continua oberta? 
~Sí. El nacionalisnic és un deis p r o 

blemes de mes envergadura que té el 

país, al marge del terrorisme d'origen 

islamic. J o t inc Tesperam^M q u e ara 

s 'aprofitara la conjinitLU'a per fer la 

revisió deis estatuts i que tots plegáis 

ens a&sossegucm. que cadascú aconse-

gueixi avanzar. Els naeionalisnies n o 

podran aiTÍbar a les seves aspiracions 

máximes, pero potser es p o d i i arribar 

a un pune mitja, un pun t on to thom 

s"hi pugui sentir c ó m o d e encara que 

n o plenament satisfet. com un retoni 

a la transició. T o t i aixó, eni sembla 

que bi ba posicions niassa maximalis-

tes. T o t plcgat s'ha de resoldre des del 

respecte, la tolerancia i, si és possible, 

Tamor i la solidaritat. T a m b é s'ha de 

considerar quina es la situació e u r o 

pea: ara, quan s'cstima que el Slí% de 

les coses es decideixen a lirusseblcs, 

a u g m e n t a r T a u t o n o m i a per dec id i r 

realment sobre el territori pot resultar 

lógic, pe ro augmentar- la per assimi-

lar-se a un Estat, que és un regina en 

decadencia dins d 'Europa . . . 

Lluís Freixas 


